
ֹן אלֶ מולּ פנְּיֵ הַמנְּורָֹה הֶעֱלהָ נרֵתֶֹיהָ" "ויַעַַּשׂ כןֵּ אהֲַר
מתי שיצר הרע רואה אדם שעולה ומתעלה בדרך טובה ונכונה הוא נלחם 

בו בכוחות מעל הטבע

בפרשת השבוע התורה הקדושה מספרת לנו על אהרן הכהן שהיה מדליק 
את המנורה מידי יום. רש"י במקום אומר להגיד שבחו של אהרן שלא שינה. 
יש לנו  ונקשה איזו הווא אמינא  לא שינה ממה שציוה אותו הקב"ה. נבוא 
שאהרן הכהן ישנה ממה שהקב"ה ציווה אותו, הקב"ה ציווה איך להדליק את 
המנורה, הדלקת המנורה במשכן הייתה דבר מרומם וגדול ביותר לכל עם 

ישראל, מתי שאהרן היה מדליק את 
גבוהות  לדרגות  ישראל  עם  נשמות  כל  את  איתו  מרים  היה  הוא  המנורה 

ביותר, אם כך מה השבח שהתורה משבחת את אהרן שלא שינה?

ָׂרָה נסִיִּם נעֲַשוׂ  אז אולי אפשר לפרש ולומר, המשנה אומרת )אבות ה, ה( עֲש
ָּשׁ.. ולְאֹ ארֵַע קֶרִי לכְהֹןֵ גדָּולֹ ביְּוםֹ הַכפִּוּרִּים. זה שהכהן  ּ בבְּיֵת הַמקְִּד לאַבֲותֵֹינו

הגדול לא ראה קרי ביום הכיפורים, זה אחד מהניסים 
שנעשו לאבותינו בבית המקדש. מקשה התוספות יום טוב אז נס יש בזה, 
הרי שבעה ימים לפני יום כיפור היו מפרישים את הכהן גדול מביתו, הוא לא 

־היה אוכל בשר ושותה יין, היה מנותק מכל העולם. כל היום היו יושבים ומדב
רים איתו דברים קדושים ומרוממים ופרחי כהונה היו קוראים לו במגילת איכה 
ובספרים שיכניעו את ליבו, אם כך איך יגיע לקרי הרי בדרך שכל אין מציאות 
שיגיע לקרי, אם כך למה התורה מונה את זה כאחד מהעשרה ניסים שנעשו 

לאבותינו בבית המקדש?

והיצר הרע הם כמו שני  ואומר, היצר הטוב  יום טוב  אלא מתרץ התוספות 
אויבים שמתקוטטים כל הזמן ומתי שאחד מהם רואה שהוא עומד להפסיד 
ולהיכשל, הוא אוסף כוחות מעל הטבע להילחם עם השני. כך גם ביום כיפור, 

היצר הרע כשרואה את העבודה של יום כיפור ועם 
ישראל עולה ומתעלה ומגיע לדרגות גבוהות וקדושות, הוא אוסף 

כוחות עצומים להכשיל את הכהן גדול, לכן שלא יצא קרי לכהן ביום הכיפורים 
זה נס מעל הטבע, כי על פי טבע לא צריך לצאת קרי לכהן גדול כי הוא שומר 
על עצמו מאוד. אבל מצד שני, היצר הרע בא עם כוחות מעל הטבע שאין 

מציאות שלא ליפול ואז הקב"ה עושה נס שהכהן הגדול לא יכשל בקרי.

ומתעלה, מביא את  עולה  גדול, מתי שאדם  יסוד  רואים פה  כך אנחנו  אם 
ביותר, היצר הרע בא בכוחות מעל הטבע להחטיא  עצמו לדרגות גבוהות 
ולהכשיל את האדם. וכדי להינצל מכזה מצב צריך נס, כי מתי שהיצר הרע 

רואה שהוא מפסיד הוא בא בכוחות על טבעיים.

וכך אפשר לפרש גם אצל אהרן הכהן, הדלקת המנורה זה משהו גבוה ביותר 
שמרים את כל נשמות עם ישראל ומביא אותם לדרגות מרוממות וקדושות 
יצר הרע היה בא בכוחות חזקים ביותר להכשיל את אהרן מתי  ולכן  ביותר 
שהיה מדליק את המנורה. מלמד שלא שינה, עם כל זה שיצר הרע היה בא 
עם כוחות על טבעיים להכשיל את אהרן, אהרן לא שינה ונשאר בקדושה 

וטהרה ולא נפל בעצת היצר הרע.

ומפה נלמד יסוד גדול לחיים של האדם, מתי שאדם מתחיל לעלות ולהידבק 
בקב"ה, בונה לעצמו דרך חדשה ומתחיל ללכת בדרך טובה בלימוד תורה, 
בפרנסה, בשלום בית בחברות עם אנשים ובכל עניין בחיים, יצר הרע רואה 
שמשהו טוב הולך ונבנה מתחיל לרקום עור וגידים והוא בא עם כוחות חזקים 
מעל הטבע שצריך נס שלא ליפול ולהיכשל בעצת היצר הרע. וכדי לעמוד 

ולזכות לזה צריך תפילות, 
הכנעת הלב ודבקות בהשם.

פעם בזמן, פעם ביום, פעם בשלושה ימים תעצור את הכל, תכתוב עשר דקות מה בדיוק עולה לך באותו רגע בראש ואז תדע איפה אתה נמצא, האם 
במקום רוחני, במקום בינוני או במקום ירוד.

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



"בהְַּעֲלתְֹךָ אתֶ הַנרֵּתֹ"
לדרך  להגיע  יוכל  הוא  והגינות  ביושר  הן  האדם  של  והפרנסה  כשהתורה 

האמת הנכונה

־בפרשת השבוע אומרת התורה הקדושה "בהְַּעֲלתְֹךָ אתֶ הַנרֵּתֹ" ומובא במ
ְׂרָאלֵ "שְׁלחַ אורְֹךָ ואַמֲתְִּךָ הֵמהָּ ינַחְונּיִ" )תהלים  ּ ישִ דרש )במד"ר טו, ט( אמָרְו

מג, ג(.

הגמרא אומרת )ב"ב כה:( אמר רבי יצחק הרוצה שיחכים ידרים 
ושיעשיר יצפין וסימניך שלחן בצפון ומנורה בדרום. אדם שרוצה 

להחכים ידרים, כי המנורה הייתה בדרום והיא מסמלת את התורה 
הקדושה, התורה הקדושה נמשלה לנר "כיִּ נרֵ מצִוְהָ ותְורָֹה אורֹ" )משלי ו, 
כג( ולכן אדם שרוצה להחכים ילך לדרום כמו המנורה שהייתה בדרום. ואדם 
והשולחן  צפון  בצד  היה  המקדש  בבית  השולחן  כי  יצפין,  להעשיר  שרוצה 

כביכול זה האוכל והלחם של האדם.

אבל האדם צריך לדעת יסוד גדול, המנורה והשולחן הם קשורים אחד בשני, 
־אדם לא יכול לומר אני אלמד תורה בקדושה וביראת שמיים בדבקות ובצד

קות, אבל מצד שני "טובל ושרץ בידו" עובד שלא ביושר ועושה את מלאכתו 
שלא בהגינות ולא ביושר כי אז יאבד את הכל. אי אפשר ללמוד תורה ביושר 

ולעבוד שלא ביושר. צריך שהתורה 
והפרנסה שניהם יהיו ביושר ובהגינות ובדרך טובה.

וכך יובן מתי שאמר הקב"ה בהְַּעֲלתְֹךָ אתֶ הַנרֵּתֹ, שצריך להתחזק 
בתורה שזו המנורה והרוצה להחכים ידרים, אמרו בני ישראל "שְׁלחַ אורְֹךָ" 
שזו התורה, "ואַמֲתְִּךָ" שזו האמת, שהפרנסה תהיה ביושר ואמת. ויחד "הֵמהָּ 

ינַחְונּיִ" לדרך האמת עם תורה ופרנסה בדרך 
הנכונה ולא ח"ו בדרך לא טובה.

יש הרבה אנשים שלומדים תורה אבל הפרנסה שלהם לא ביושר והגינות, 
מתי שלומדים תורה והפרנסה לא בהגינות פוגמים בתורה הקדושה. "עשֹהֶׂ 
ּ ובּאְחֲַרִיתוֹ יהְִיהֶ נבָלָ" )ירמיהו יז, יא( אדם  עשֹׁרֶ ולְאֹ במְשְִׁפטָּ בחֲַּציִ ימָיָו יעַַזבְנֶוּ

צריך שהתורה שלו תהיה ביושר ובהגינות וגם הפרנסה שלו תהיה כך.
הָ הַכשִֻּׁית אשֲׁרֶ לקָָח" ֹן במְּשֹׁהֶ עַל אדֹותֹ הָאשִּׁ "ותְַּדַברֵּ מרְִיםָ ואְהֲַר

מרים דיברה לשון הרע על משה למשוך לו אריכות ימים

רבנו  משה  על  הרע  לשון  ומדברת  עומדת  שמרים  השבוע  בפרשת  רואים 
הָ הַכשֻּׁיִת אשֲׁרֶ לקָָח". נבוא ונשאל מרים הצדקת הגדולה  "עַל אדֹותֹ הָאשִּׁ
שהייתה כמו אמא של משה רבנו ומסרה נפש בשבילו והצילה אותו, על זה 
יש למרים לדבר על אשתו הכושית של משה רבנו? ועוד קושיה גדולה מרים 

הייתה צדקת גדולה ונביאה, איך בכלל מרים 
מדברת לשון הרע?

אז תרצנו ואמרנו כך, הגמרא מספרת )קידושין לא:( על רבי טרפון מתי שאמא 
שלו הייתה רוצה לרדת מהמיטה, הוא היה מתכופף שתעמוד על הגב שלו 
שיהיה לה כמו מדרגה שיהיה לה קל לרדת מהמטה. עוד הגמרא מספרת 
)ירושלמי פאה ג, ב( על רבי טרפון שהיה בעל כיבוד הורים גדול ושבת אחת 
אמא שלו הלכה ברחוב ונקרעו לה הנעלים ברחוב ואי אפשר היה להוציא 
נעליים בגלל טלטול, שכב רבי טרפון על הרצפה ושם את כפות הידיים שלו 

על הרצפה כדי שאמא שלו תלך על הידיים שלו ולא תישרט ברגלים.
והגמרא מספרת )שם( שפעם אחת חלה רבי טרפון ועמד למות, בכו חכמים 
לבקרו ואמא שלו אמרה לחכמים שיתפללו עליו כי הוא נוהג בה כיבוד הורים 
יותר מידי, שלא ימות הוא עוד צעיר, שאלו אותה חכמים איך הוא מכבד אותה 
וסיפרה להם. אמרו לה חכמים אפילו יעשה כן אלפי פעמים, לא הגיע לחצי 

כיבוד הורים שאמרה התורה, אפילו לא התחיל לקיים מצוות כיבוד אב ואם.

אז חשבנו להקשות קושיה, רבי טרפון היה אדם גוסס, למה לא שיבחו אותו 
ולימדו עליו כף זכות שעשה כיבוד אב ואם והיה צדיק, למה אמרו שעוד לא 

הגיע לחצי כיבוד אב ואם?

אלא פרשנו ואמרנו כך, אם אומרים על אדם שהוא קיים ועשה טוב, אז זהו 
־הוא צריך למות. אבל אם אומרים על אדם שעוד לא התחיל, צריך עוד להמ

שיך ואז להאריך לו את הימים שלו. אותו דבר משה רבנו, מרים דיברה אודות 
האשה הכושית אשר משה לקח ופרש ממנה, כביכול יש לו עוד מה לתקן ואז 

יזכה עוד לאריכות ימים.

 שאלה:

כבוד הרב אנחנו משתדלים מאד בפרנסה אני ובעלי, אנחנו נותנים מעשר, עושים צדקות וחסדים. אנחנו מרגישים ממש שחסום לנו. אם 
 כבוד הרב יוכל לתת לנו עצה שיפתח לנו יותר בפרנסה בע"ה. 

 תשובה: 

להתפלל. כמה שאדם יותר מתפלל, הוא מרחיב את הכל. תפילה שאדם מתפלל, אין תפילה שהולכת ריקם. עכשיו התפללת על הפרנסה 
אז תדע שהשם שומר לך את התפילה. בזמן שבאמת תצטרף את הכסף, הוא יתן לך. "קַוהֵּ אֶל ה' חֲזקַ ויְאֲַמֵץ לבִךֶָּ וקְַוהֵּ אֶל ה'" )תהלים כז, 

יד(, כמה שאדם יתפלל לקב"ה, הקב"ה יתן לו בסוף.



ּ לךְָ" ּ והְֵטַבנְו ּ והְָיהָ הַטּובֹ הַהואּ אשֲֶׁר ייֵטִיב ה' עִמנָּו "והְָיהָ כיִּ תֵלךְֵ עִמנָּו
אדם שמלמד אחרים את מה שלמד מגיע לשלימות בלימוד התורה

 ּ אנֲחְַנו "נסֹעְיִם  ליתרו חמיו  אנו מוצאים בפרשת השבוע, משה רבנו אומר 
היה  יתרו  לךְָ".   ּ והְֵטַבנְו  ּ אתִָּנו לכְהָ  לכָםֶ  אתֵֶּן  אתֹוֹ  ה'  אמָרַ  אשֲׁרֶ  הַמקָּוםֹ  אלֶ 
אחד מכהני הדת הגדולים שחזר בתשובה "ויַשְִּׁמעַ יתְִרוֹ כהֹןֵ מדְִיןָ חתֵֹן משֹׁהֶ" 

ובא למד ומלחמת עמלק  סוף  ים  א( אחרי ששמע על קריעת  יח,  ־)שמות 
בר. כשיתרו רוצה לחזור למדיין למדינה שלו, עומד משה רבנו ומבקש ממנו 
ּ והְָיהָ הַטּובֹ הַהואּ אשֲׁרֶ ייֵטִיב ה'  שיסע איתם לארץ ישראל "והְָיהָ כיִּ תֵלךְֵ עִמנָּו
ּ לךְָ" ומבטיח לו הרבה הבטחות וכמה טוב יגמלו בני ישראל עם  ּ והְֵטַבנְו עִמנָּו

יתרו אם יסע איתם לארץ ישראל.

־חשבנו להקשות ולומר מה העניין שיתרו כ"כ מפציר ביתרו לנסוע לארץ יש
ראל, יתרו נפגש עם עם ישראל והתגייר, שמח איתם ונתן להם עצות טובות 
שמשה רבנו קיים ויישם אותם. אם כך בשביל מה משה רבנו לוחץ את יתרו 

לבוא איתם ולהיכנס עם בני ישראל לארץ ישראל?

ולומר על פי דברי רבותינו הקדושים, רבנו החתם  אלא אולי אפשר לפרש 
ולומד תורה, אלא  יושב  סופר אומר שמצוות לימוד תורה זה לא רק שאדם 
שחלק מלימוד התורה זה ללמד אנשים אחרים תורה, אדם שלמד תורה רק 
לעצמו וזה נשאר בגדר שהוא לבד למד תורה הוא לא סיים לקיים את מצוות 
לעצמו  רק  וללמד. אדם שלמד  ללמוד  זה  תורה  לימוד  מצוות  תורה,  לימוד 
תורה הוא קיים רק חצי מלימוד התורה, ברגע שהאדם מלמד אנשים אחרים 

את התורה שהוא למד אז הוא קיים לימוד תורה בשלימות.

־לכן יש מצוה גדולה וחובה גדולה לאדם ללמד לאחרים את מה שלמד, "ושְִׁ
־ננַּתְָּם לבְנָיֶךָ ודְִברְַּתָּ בםָּ" )דברים ו, ז( אדם צריך ללמוד ולשנן גם לאחרים שי

למדו את מה שלמד. וזה מה שדורשת הגמרא )סוכה מט:( על הפס' "ותְורַֹת 
חֶסדֶ עלַ לשְׁונֹהָּ" )משלי לא, כו( תורה שאדם לומד לעצמו ולא מלמד אחרים 
נקראת תורת  ומלמד אחרים  לומד  נקראת תורה, אבל תורה שהאדם  היא 

חסד ויש לה כוח ומעלה גדולה של חסד.

ידוע שאם משה רבנו היה נכנס  יסוד גדול,  ולומר  ועל פי זה אפשר לבאר 
לארץ ישראל היה התיקון השלם, המשיח היה בא ואז היה 

פנָּיִם"  כלָּ  מעֵלַ  ִּמעְהָ  ד ה' אלוהים  ומּחָָה  לנָצֶחַ  הַמוָּתֶ  "בלִּעַּ  מתקיים הפס' 
מתנהג  היה  גם  והעולם  השלם  התיקון  היה  ישראל  לעם  ח(  כה,  )ישעיה 

בשלימות של התיקון השלם ובית המקדש לעולם לא היה נחרב.

אבל משה רבנו ידע שאם העולם יגיע לשלימות שצריך להגיע, אם כך לא 
יהיה לבני ישראל את מי ללמד תורה משום שאומרים רבותינו 

הקדושים מתי שהמשיח יבוא, אז הקב"ה עתיד ללמד את כל עם 
ישראל תורה והתורה הזו נצחית שלא שוכחים, לא תורה שעוברת 

ונגמרת שאין שני לה. וברגע שעם ישראל לא ישבו ללמד תורה כי כבר ילמדו 
־הכל מהקב"ה, אין חסד ורחמים שמושפעים מהשמיים לארץ. אומרים רבו

תינו הקדושים מתי שהאדם יושב ולומד תורה הוא גורם אתערותא דלתתא 
התעוררות והתעלות למטה שעולים וגורמים

לאתערותא דלעילא ולשפע שמושפע מהשמיים לארץ.
אמר משה רבנו כל עם ישראל ילמדו תורה מהקב"ה ויהיה התיקון השלם ואז 
בני ישראל ילמדו תורה מהקב"ה ולא יהיה להם את מי ללמד ועם ישראל לא 
יוכל לקיים את לימוד התורה וללמד הלאה אחרים ויהיה פגם בשלימות של 
התיקון השלם. לכן משה רבנו עמד בתוקף גדול על יתרו שהיה גוי שהתגייר 

וביקש ממנו בתחנונים לבוא איתם לארץ ישראל, כי בעתיד בני ישראל ילמדו 
את הגרים את התורה ואז יתרו יהיה הסמל הגדול של הגרים שאפשר ללמד 
אותם תורה, כך יושלם הלימוד תורה של עם ישראל שלומדים תורה מהקב"ה 
ויש להם גם את הגרים ללמד אותם תורה כמו יתרו שעם ישראל מלמדים 

אותו.

־וזה יסוד גדול שצריך לשים נר לרגלנו, אדם שלמד תורה והשיג השגות וד
ברים גבוהים זה מצוין וטוב מאוד, אבל יש לו רק חצי דרך בלימוד התורה, 
הוא צריך את ההשלמה בלימוד התורה על ידי לימוד אחרים את התורה. לכן 
בברכות התורה אומרים ברָּוךְּ אתַָּה ה' נותֵֹן הַתּורָֹה ולא אומרים נתן התורה, כי 
בכדי להגיע לשלימות של התורה הקדושה צריך להיות נותן התורה להמשיך 
לימוד התורה  קיים חלק אחד של  ולתת את התורה. אם האדם למד, הוא 
יגיע לשלימות  ואז  והחלק השני זה נותן התורה, ללמד אחרים את התורה 

בלימוד התורה.

אנחנו  והבנו  השגנו  שלמדנו,  דבר  או  תורה  חידוש  שכל  לדעת  צריך  לכן 
־מחוייבים ללכת ולמסור אותו לאחרים וכך נמשיך את צינורות השפע שישפי

עו מהשמיים ונגיע לשלימות בלימוד התורה על ידי 
שלמדנו ללמוד וללמד, לשמור לעשות ולקיים את כל דברי תלמוד 

תורתך באהבה.

ידע אדם שבכל פעם שאומר פיטום הקטורת, מנקה ומזכך בשמים את הקטורת מקליפת נוגה שהיא טוב ורע מעורבים יחד. 
פיטום הקטורת נתקן על פי דברי הזוהר הקדוש והגאונים. ורבנו האר"י הקדוש אומר שסגולת פסוקים אלו, מצילה האדם מדינה של 

גיהנם, מיצר הרע, משעבוד עול מלכויות, ממוות, ממגפה וחולאים, מקטרוג ומכישוף, מהרהורים רעים וממדת הדין, וזוכה לחלק טוב 
בעולם הזה ובעולם הבא. רבנו אברהם אזולאי זצוק"ל מביא ב"חסד לאברהם" )ב, מו( בסוד וסגולת אמירתה, וכתב שיש בה להבריח כל 

כוחות הדין והקטרוג.



רבי חיים מוולוז'ין

היו צדיקים גדולים ועד היום יש צדיקים גדולים שמקפידים לא לאכול ולא 
לשתות כלום, עד שמישהו שומע את הברכה ועונה "אמן", כי השלמות של 

הברכה זה על עדים שאומרים אמן. השלמות של הברכה, מתי שבירכת 
 ברכה, השלמות של הברכה - מתי שמישהו עונה אמן. 

וככה מסופר על רבי חיים מוולוז'ין, שהוא היא קדוש עליון, רבי חיים מוולוז'ין, 
הוא הקים את כל עולם הישיבות. כל עולם הישיבות, מי הגה את הרעיון של 

ישיבה, שהתלמידים הולכים, יושבים, לומדים, אוכלים, ישנים, מי הגה את 
 הרעיון הזה? רב חיים מוולוז'ין, הוא הגה את הרעיון של הישיבות.

ומסופר עליו שהוא הלך לרב שלו, "הגאון מוילנה", הגאון מוילנה קודש 
קודשים, הוא אמר לגאון מוילנה אני רוצה לפתוח ישיבה, הגאון מוילנה לא 
ענה לו. עוד פעם, לא ענה לו. לא ענה לו, לא ענה לו, גילגל אותו חודשים 

 חודשים, עד שבסוף ענה לו ואמר לו, כן תפתח. 

אז הוא שאל את הגאון מוילנה, רבי למה גילגלת אותי חודשים עד שאמרת 
לי לפתוח? אמר לו הגאון מוילנה, יש הרבה דברים שאדם מתלהב ואומר 

אני עושה  ובאמת אין לו שורשים ובסוף הוא עושה את זה "למחצה לשליש 
ולרביע" וזה נופל. רציתי לראות הרבה חודשים שאתה כל כך רוצה לעשות 
 את זה, ואז אחרי הרבה חודשים שאתה רוצה לעשות את זה, אמרתי לך כן. 

ועד היום תסתכלו, בלי עין הרע, עולם התורה, כמה ישיבות, כמה בתי 
־מדרש, כמה ישיבות עם אלף אברכים, אלף תלמידים, חמשת אלפים תל

מידים, כמה תלמידים. כל זה רב חיים מוולוז'ין בנה את כל עולם הישיבות, 
 הוא בנה את זה.  

והוא היה מקפיד שום ברכה לא תצא מהפה שלו אם מישהו לא עונה אמן, 
כי השלמות של הברכה אם עונים אמן, יש שם שלמות בברכה. אם לא 

עונים אמן, יש בעיה בשלמות של הברכה. והוא היה מקפיד רק אם מישהו 
עונה אמן או מברך ברכה. איזה לילה אחד הוא היה חולה, היה צמא, היה 

חייב לשתות ומסופר שבא איזה ילד שמע את הברכה ואומרים זה היה 
אליהו הנביא בא לשמוע את הברכה, לענות אמן, בשביל שתהיה לו שלמות 

בברכה שהוא בירך.


